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Novinář a televizní komentátor John Chancellor řekl: „ Když chcete rozesmát
Boha, vyprávějte mu o svých plánech. “ A právě od sebejistého mluvení o
našich plánech nás tu Bible odrazuje. Své plány měli i lidé, kteří byli prvními
čtenáři Jakubova listu. Něco se zde o jejich plánech dozvídáme. Jakub cituje
jejich slova: „ Dnes nebo zítra půjdeme do toho a toho města, zůstaneme tam
rok, budeme obchodovat a vydělávat “ (v. 13 ČEP). Chyba nebyla v tom, že
měli plány. Je dobré mít předem plán toho, co chceme dělat další den, týden,
nebo rok. Ne nadarmo Bible říká: „ Svěř Hospodinu své počínání a tvé plány
budou zajištěny. “ (Př 16,3 ČEP) Protože se norský polární badatel Roald
Amundsen přepečlivě připravoval a plánoval, nejenže dorazil k jižnímu pólu
dříve (14.12.1911) než Angličan Robert F. Scott (17.1.1912), ale také se i
s celou svojí skupinou od pólu vrátil bezpečně nazpět. Plánování tedy není
špatné. Je velmi potřebné. Avšak špatné bylo, že Jakubovi čtenáři o svých
plánech mluvili, jako by už byly hotovou věcí. Mluvili o nich, jako kdyby byli
schopni stoprocentně zajistit, aby se uskutečnily. Byli domýšliví. Chovali se,
jako kdyby byli pány své budoucnosti. To byl ovšem klam. A i my bychom si
měli uvědomovat, že když říkáme, že něco uděláme, tak to naše „uděláme“ je
vždycky v uvozovkách. Všechno může být úplně jinak. Jenom Bůh dokáže
stoprocentně zajistit, aby se jeho plán do posledního puntíku uskutečnil. A my
nejsme Bůh a nemáme si na Boha hrát.

My přece ani nevíme, co se v blízké nebo vzdálenější budoucnosti bude dít. V
Bibli zde konkrétně čteme: „ vy přece nevíte, co bude zítra! “ (Jk 4,14a ČEP)
Nevíme, co bude. Proto bychom o svých záměrech do budoucna neměli mluvit
tak, jako by už byly hotovou věcí. Nevíme ani, co bude za hodinu. Nevíme, co
bude příští týden. Nevíme, jestli se dožijeme konce tohoto roku. Plánujeme
obvykle s tichým předpokladem, že všechny okolnosti budou zhruba takové, na
jaké jsme zvyklí. Ono to tak ale být nemusí. Existuje mnoho zkušeností, které
dosvědčují, že nevíme, co bude, a že všechno může být úplně jinak, než jsme
plánovali. Lidé, kteří se ve čtvrtek 21. prosince na Filozofické fakultě UK stali
oběťmi psychicky narušeného střelce, den předtím jistě netušili, že zítra ráno
budou vstávat naposledy. V biblické knize Přísloví čteme: „ Nechlub se
zítřejším dnem, vždyť nevíš, co den zrodí. “ (Př 27,1 ČEP) A známe také
přísloví: „ Neříkej „hop“, dokud jsi nepřeskočil! “ Nebo: „ Nechval dne před
večerem. “ Je k tomu však třeba dodat jednu zásadní věc. Na jednu stranu je sice
pravda, že nevíme, co bude zítra. Na druhou stranu ale víme, kdo tam s námi
bude. Bude tam s námi Pán Bůh! Nebeský Otec, náš Pán Ježíš Kristus a Duch
svatý. Někdo, komu na nás záleží (1P 5,7 ČEP).
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Správné je uznat svoji závislost na Bohu: „ Bude-li Pán chtít, budeme naživu a
uděláme to neb ono. “ (Jk 4,15 ČEP) To jsou slova, která vyjadřují základní
postoj, který bychom měli mít. Je to postoj závislosti na Bohu. Ano, mohu mít
nějaké záměry do budoucna, pro zítřek a pro další rok. Na Bohu však závisí,
jestli ty plány uskutečním nebo ne. S takovým postojem se setkáváme rovněž v
listech apoštola Pavla. Například v 1K 4,19 čteme, jak křesťanům v Korintu
píše: „ ale přijdu k vám brzy, bude-li Pán chtít, … “ (ČEP) V této pravdě je pro
nás ukryto i povzbuzení v tom smyslu, že na svůj život nemusíme být sami, Bůh
v něm chce být s námi. Když si uvědomíme, že úspěch našeho konání nevisí
pouze na nás samotných, osvobozuje nás to od zbytečné úzkosti.

Jakub připomíná krátkost a prchavost lidského života (v. 14). Vzhledem k
tomu, že čas našeho života je krátký, a vzhledem k tomu, že nevíme, kolik času
nám zbývá, potřebujeme se učit, jak tento časový úsek využít co nejlépe.
Potřebujeme jej naplnit něčím, co má smysl. Pýcha a domýšlivost se neprojevují
pouze v sebejistém mluvení o tom, co uděláme. Projevem pýchy také bývá, že
se s Bohem nijak zvlášť neradíme o tom, čím bychom měli svůj čas vyplnit.
Apoštol Pavel nás však nabádá: „ nepromarněte tento čas, neboť nastaly dny
zlé. Proto nebuďte nerozumní, ale hleďte pochopit, co je vůle Páně. “ (Ef
5,16-17 ČEP) Právě činění Boží vůle je tím nejlepším naplněním zbývajícího
času našeho života. Obecná Boží vůle je vyjádřena v Bibli. V Písmu nacházíme
hlavní zásady a hranice pro naše jednání. Prostřednictvím čtení Bible se
vystavujeme vlivu Božího myšlení. V základních obrysech tak můžeme vidět
správnou cestu, a také jsme hned od počátku plánování chráněni před určitými
vyloženě špatnými cestami. Skrze svého Ducha a skrze ostatní věřící nás ale
Bůh může usměrňovat ještě konkrétněji. Dává nám citlivost na určité problémy,
inspiruje nás ke konkrétním činům. Jako například Nehemjáše, jehož inspiroval
k obnově jeruzalémských hradeb (Neh 1). Někdy zase můžeme mít záměry,
které jsou na první pohled dobré a souhlasí s Biblí, se zbožností. Přesto to Bůh
nevidí jako úkol pro nás. David chtěl postavit Bohu chrám. Byla to dobrá věc,
ale Bůh nechtěl, aby chrám budoval David, měl ho zbudovat až králův syn
Šalomoun. A také to Davidovi prostřednictvím svého proroka řekl (2S 7). Žít
podle Boží vůle pro nás křesťany není pouhou povinností. Není to pouhé “měli
bychom”. Je to pro nás rovněž velká výsada. Jen považte, můžeme se ve svém
životě nechat vést někým, kdo životu (a nejen životu) dokonale rozumí!

Pán Bůh nás odrazuje od sebejistého mluvení o tom, co uděláme. Nevíme přece,
co bude zítra. Nevíme ani, zda budeme naživu. Proto je správné opustit svůj
pyšný postoj a uznat svoji závislost na Bohu. Jen pokud bude on chtít,
zvládneme udělat to nebo ono. Nejlepším naplněním našich krátkých a
prchavých životů je konání Boží vůle. Nevíme sice, co bude zítra. Víme ale, že
tam s námi bude Bůh!
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